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La multinacional química In-
ovyn, amb seu a Martorell, ha fet
oficial que importarà dicloroetà
per fabricar monòmer de clorur
de vinil (VCM) i policlorur de vi-
nil (PVC) a la seva planta per, se-
gons l’empresa, “assegurar la
competitivitat i capacitat pro-
ductiva del centre”. I és que In-
ovyn és un dels tres fabricants
més importants de vinils del
món. El projecte consisteix en la
importació d'aquest compost
químic per via marítima, amb
emmagatzematge al Port de
Barcelona i transport en tren fins
a Martorell.

La importació de dicloroetà a
la planta de Martorell és fruit de

l’elevat cost de l’energia que han
de suportar les indústries elec-
trointensives com Inovyn a l’Es-
tat espanyol en comparació a
preus fixats molt més econò-
mics en altres països. La decisió
presa per l’empresa és conse-
qüència del que estableix la Di-
rectiva d'Emissions Industrials,
que prohibeix la futura produc-
ció de dicloroetà a partir del clor
produït amb tecnologia de mer-
curi, que és la que precisament fa
servir Inovyn a Martorell. 

L’elevat cost de l’energia a
l’Estat espanyol fa que una in-
versió en nova tecnologia no si-
gui viable, i això provocarà el ces-
sament de l'activitat de la sala de
cèl·lules, que representa un terç
de l'activitat de la planta.  Fonts
de l’empresa consultades per Lí-
nia Nord indiquen que una fu-
tura inversió per produir diclo-

roetà a Martorell no està des-
cartada i que dependrà del fet
que es donin les condicions que
la facin competitiva, principal-
ment el cost de l’energia elèctri-
ca. El cessament de l’activitat
afectaria un centenar d’empleats
dels 300 treballadors que té la
planta. Aquests empleats es re-
col·locarien en altres activitats
que es duen a terme a la planta
de Martorell. La inversió també
inclou la producció d'àcid clor-
hídric i es continuarà subminis-
trant sosa càustica i hipoclorit sò-
dic al mercat ibèric, encara que
s’està avaluant les millors opcions
per realitzar-ho, segons Inovyn.

L’empresa fa mans i màni-
gues per reinventar-se després
que a mitjans del 2015 el Mi-
nisteri d’Energia va excloure-la
de la subhasta del contracte
elèctric per al 2015 i 2016. 

Inovyn es reinventa
» L’empresa anuncia que importarà el dicloroetà que necessita per assegurar la seva competitivitat
» Aquest pla implicarà el cessament d’un terç de la seva activitat i obligarà a recol·locar treballadors

LABORAL4Els principals sin-
dicats a la planta d’Inovyn,
UGT i CCOO, es mostren reti-
cents a l’anunci fet per l’em-
presa d’importar diocloroetà.
José Antonio Fernández, dele-
gat d’UGT Inovyn a Martorell,
assegura a Línia Nordque “im-
portar diocloroetà vol dir que
l’empresa no farà la inversió a
la sala de cèl·lules i un terç de la
plantilla està en perill. Invertir
en la planta és l’únic camí que
garantitza els llocs de treball”. 

Segons fonts sindicals, la
inversió fixada per mantenir
l’activitat total a la planta de
Martorell es quantifica al vol-

tant dels 100 milions d’euros.
De la lluita per minimitzar el
preu de l’energia, Fernández
reconeix que  “ningú garantit-
za que d’aquí a uns anys aquest
producte sigui més car i aquest
procés no sigui viable”.

Raúl Martínez, delegat de
CCOO d’Inovyn a Martorell,
titlla l’anunci de “caramel en-
verinat” perquè “dependrem
del preu del petroli”. Martínez
avança a Línia Nord que “es-
tem buscant interlocutors amb
el Govern espanyol per trobar
una solució en el cost d’ener-
gia. La prioritat passa per in-
vertir en la planta”.

Els sindicats, en alerta pels
llocs de feina a l’empresa

L’antiga empresa Solvay, ara Inovyn, és un dels motors econòmics de la zona nord del Baix Llobregat. Foto: Santi Carbonell

Quim Miró
BAIX LLOBREGAT N.
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“Les urnes no es jutgen”
#LoveDemocracy

@ForcadellCarme
Ni un pas enrere per 
defensar les urnes 
i la democràcia!
#9NSomTots.

@KRLS
Gràcies a tots els que 
heu donat suport 
als qui van ser fidels 
a la democràcia!

@junqueras
Avui tots els 
demòcrates haurien 
de defensar la 
democràcia.

@joancomaroura
Baixant cap a #BCN.
El #6F hi serem,
com vam ser-hi 
el #9NSomTots.

@jordisanchezp
Ens volen precintats,
callats i derrotats.
Exercirem els nostres
drets. Per dignitat. 

@jcuixart
Avui l'Estat ha perdut. 
La democràcia i la 
dignitat han tornat 
a guanyar.

@AdaColau
Posar urnes no pot 
ser delicte en un estat
democràtic. Avui #6F 
jo també m'acuso.

Gairebé 50.000 catalans es van aixecar
ben d’hora el passat dilluns 6 de febrer per
ser a trenc d’alba davant de les portes del
Tribunal Superior de Justícia de Catalunya
(TSJC). El motiu, expressar el seu suport
a l’expresident de la Generalitat, Artur
Mas, i a les exconselleres Joana Ortega i
Irene Rigau, jutjats per desobediència i
prevaricació com a responsables polítics
del procés participatiu del 9-N.

“Les urnes no es jutgen”, van clamar
els concentrats des d’un passeig Lluís
Companys que es va omplir d’estelades
i pancartes reivindicatives, algunes d’e-
lles en anglès, amb diferents missatges.
Abans d’arribar al passeig Lluís Com-
panys, la llarga comitiva encapçalada per
Mas, Ortega i Rigau havia sortit des del
Palau de la Generalitat. Al seu costat hi
va ser, durant tot el recorregut, l’actual
president de la Generalitat, Carles Puig-
demont, que una estona abans havia dit
durant la seva declaració institucional
que “molts ens sentim jutjats”. També hi
eren, entre molts altres, la presidenta del
Parlament, Carme Forcadell, el vicepre-
sident i conseller d’Economia, Oriol
Junqueras, i el portaveu del PDECat al
Congrés, Francesc Homs, que també
serà jutjat per la mateixa qüestió. La co-

mitiva es va aturar al Fossar de les Mo-
reres per cantar l’Estaca de Lluís Llach.

“ESTAT DEMOFÒBIC”
Al final del recorregut, un cop arribats al
passeig Lluís Companys, la comitiva va ser
rebuda pels líders de les entitats sobira-
nistes: el president de l’ANC, Jordi Sánchez;
el president d’Òmnium, Jordi Cuixart; i la
presidenta de l’AMI, Neus Lloveras. En de-
claracions als mitjans, Cuixart va acusar Es-

panya de ser “un Estat demofòbic”, men-
tre Sànchez, en un parlament davant dels
manifestants, va assegurar que “mai més
no permetrem que la justícia espanyola jut-
gi un president de la Generalitat”. Per la
seva banda, Lloveras va qualificar la mo-
bilització de “festa de la democràcia”. 

Des del món no independentista, la
principal expressió de suport va ser la de
l’alcaldessa de Barcelona, Ada Colau.
“Posar urnes no pot ser delicte”, va dir Co-
lau en un tuit. L’alcaldessa, però, no va fer
acte de presència a la concentració.

Albert Ribas
BARCELONA

JUDICI440 minuts de declaració. Aquest
és el temps que l’expresident de la Gene-
ralitat Artur Mas va estar davant del mi-
cròfon en l’inici del judici al 9-N celebrat al
Tribunal Superior de Justícia de Catalun-
ya (TSJC). La declaració de Mas es va ba-
sar a defensar el que ja havia dit en ante-
riors ocasions: “Sóc responsable de tot”. 

L’expresident va explicar que ell va ser
el màxim impulsor “de la idea del procés par-
ticipatiu, de com havíem de substituir o fer
evolucionar la consulta perquè es complís
l'objectiu de preguntar al poble de Cata-
lunya”. “Sempre m'he declarat responsable
d'això, d'haver tingut la idea i de tirar-la en-
davant”, va afirmar. Al mateix temps, Mas
va voler deixar clar que en cap moment hi
va haver desobediència al Tribunal Consti-

tucional (TC) i va diferenciar el procés par-
ticipatiu de la consulta pensada inicial-
ment. Un procés participatiu que es va fer,
com també es va encarregar de recordar
Mas, gràcies als voluntaris: “No s'hauria po-
gut dur a terme el 9-N sense la participació
generosa de 42.000 persones. Van ser ele-
ment imprescindible i peça clau del 9-N”.

Per la seva banda, l’exvicepresidenta
del Govern Joana Ortega es va moure en
la mateixa línia argumental de Mas i va
parlar dels voluntaris com “l’ànima” del
9-N. Ortega va afirmar que “no hi va ha-
ver cap funcionari implicat” en l’organit-
zació de la jornada. Per últim, l’exconse-
llera d’Ensenyament Irene Rigau va ne-
gar haver pressionat els directors d’institut
perquè obrissin els centres educatius. 

Mas: "Sóc responsable de tot"

Mas, Ortega i Rigau van

rebre el suport de gairebé

50.000 persones abans 

del judici del 9-N

@nuriaparlon
Jutjar un expresident
per unes urnes 
de cartró és un
despropòsit
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Actualitat a la xarxa

#OperacióPastanaga

@aleixhaix: Que diuen a Espanya que 
l'operació diàleg no ha acabat. Deu ser la 
segona fase, la de "estamos dialogando
pero aún no lo saben". 

Tribuna

per Iu Forn

4Operació Diàleg 2. L’Amenaça Fantasma 

Fa moltes i moltes setmanes...
Ens trobem en un període

d'Operació Diàleg. La mà este-
sa unionista, atacant des d'una
base oculta situada en un des-
patx de la Delegación del Go-
bierno, ha aconseguit la seva pri-
mera victòria contra el malvat
imperi indepe.  

Durant la batalla, els espies
rebels indepes han aconseguit
fer-se amb els plànols secrets de
l'arma total i definitiva de l'Ope-
ració Diàleg: l'Estrella de la Mort
del Procés, una hàbil estratègia
destinada a fer creure tothom que
realment es vol negociar quan el
que s'ofereix negociar és tot me-
nys el que realment és l'objectiu
clau de la negociació.

Efectivament, l'Estat prepara
una oferta per a Catalunya que
Catalunya no podrà rebutjar.
Està basada en els famosos 46
punts que va oferir negociar el
president Puigdemont, però sen-
se incloure-hi el punt clau dels 46
punts oferts pel president Puig-
demont, però sí els altres 46
punts que, sense ser el punt clau,
recullen l'esperit de la negociació
sense límits però amb el límit del

punt que per cap concepte es vol
negociar. O sigui, l'oferta de ne-
gociació està totalment oberta,
però només sobre els punts que
el Govern central està disposat a
negociar, cosa que, en si matei-
xa, és una gran oferta de nego-
ciació consistent en oferir nego-
ciar només sobre el que tu vols
negociar i mai negociar sobre el
que vol negociar l'altre. Com per
resumir: jo li ofereixo parlar de tot
el que el jo vull parlar i dels temes
dels quals en vol parlar vostè, no
en parlem. I, atenció, la notícia és
que jo estic disposat a negociar.

D'altra banda, aquests 46
punts ja s'han negociat secreta-
ment, tot i que des del moment
en què es diu que una cosa es ne-
gocia secretament, i pel sol fet de
comunicar-ho, deixa de ser se-
creta perquè és evident que quan
una cosa és expressada pública-
ment deixa de ser secreta. Per
tant, qui anuncia una negociació
o una reunió secreta, desmenteix
la seva pròpia afirmació al mo-
ment exacte de fer-la, perquè al
mateix instant en què la fa pú-
blica, deixa de ser secreta. Seria
com si un mort s’aixequés en ple-

na cerimònia del seu enterrament
per dir que està mort. No, això és
impossible. Si estàs mort, no
pots estar viu. I viceversa. I si tu
anuncies que estàs mort, és que
no ho estàs. De la mateixa ma-
nera que si tu anuncies negocia-
cions secretes, ja són públiques.

I la negociació és tan oberta i
tan negociadora tota ella que, si
no s'accepten les condicions que
ofereix el negociador, el nego-
ciador amenaça de suspendre
l'autonomia del negociat. Perquè
en una negociació bilateral en què
una de les parts diu a l'altra el que
cal negociar, evidentment n'hi ha
una que passa a ser el negociador
i l'altra passa a ser el negociat, el
que rep la negociació.

Per tant, atenció a l'Opera-
ció Diàleg 2, que és com la 1,
però més dialogant encara.
Com les galetes Príncipe, unes
galetes de xocolata que segons
diu la publicitat ara tenen més
gust a xocolata. Sí, perquè es
veu que abans, tot i ser unes ga-
letes de xocolata, tenien poc
gust de xocolata. 

Publicat a El Nacional.cat

per Jordi Lleal 

Col·loquialment, si ens vo-
len distreure d’allò que és
important, es diu que “ens
amaguen l’ou”. Els mitjans in-
formatius i les xarxes tenen
un filó amb Donald Trump.
Mentrestant, a Espanya, hi ha
un immens desgavell que en
un país democràtic de veritat
no passaria per alt. 

Mariano Rajoy continua
sense ni moure’s un mil·lí-
metre en la seva posició vers
Catalunya; la casa reial espa-
nyola amb sentència absolu-
tòria a Cristina de Borbó; el
PSOE en una crisi interna de

poder entre els seus caps; els
tribunals, desbordats pels ca-
sos que l’Executiu els encolo-
ma; els nombrosíssims casos
de corrupció que estan en
marxa amb sentències cada
cop més properes a resol-
dre’s; els incompliments del
govern espanyol amb Roda-
lies i el corredor del mediter-
rani; etc. 

Ens distreuen amb les ba-
janades de Trump, que el te-
nim a 6.500 km, i ens que-
dem tan tranquils amb el que
està passant a casa dels veïns.
Preparem-nos!

Un diari participatiu

#SisAnys

@HumanoEliot: Urdangarín recurrirá su
condena ante el Supremo y su abogado
cree que no ingresará en prisión...
¡nosotros también! 

#SolidaritatCatalana

@davidminoves: Barcelona ha mostrat
que els catalans #volemacollir refugiats.
Ara ens cal un Estat que respongui el clam
d'aquesta majoria social. 

4Ens amaguen l’ou
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Parlen els
veïns

per Quim Miró

Pepi
“Aplaudeixo la ini-
ciativa feta des de
l’Ajuntament. El
poble estava aban-
donat en els darrers
anys i tot el que si-
guin projectes com

aquests, que poden atraure visitants a Ole-
sa, ho trobo molt bé. No hi he pujat mai
i si en futur hi ha la possibilitat, ho faré”.

José
“Vinc a Olesa de
pas perquè aquí hi
viu el meu fill i els
meus néts. Quan
vaig ser a l’església
per primera vega-
da, em vaig quedar

bocabadat perquè la torre és molt boni-
ca. Aquests monuments s’han de con-
servar perquè tenen un gran valor”.

Àngels
“Em sembla per-
fecte, perquè s’ha
de conservar el pa-
trimoni del nostre
poble. És una to-
rre preciosa i que
tinc el plaer de veu-

re-la des del balcó de casa meva. No he
tingut mai l’oportunitat de veure-la per
dins i tinc ganes de fer-ho”.

Carme
“Ho trobo molt in-
teressant. Jo sóc de
Barcelona i he vin-
gut expressament a
fer fotografies de la
torre. Em crida l’a-
tenció la seva anti-

guitat i el seu valor patrimonial. Amb la
recuperació també es podria col·locar un
plafó donant a conèixer la seva història”.

Què en penses del projecte de recuperació de la Torre del Rellotge d’Olesa?

@maria_cc: "Per aquí no pots passar si
no somrius", em diu un venedor al carrer. 
Bona estratègia de màrqueting. A mi, al-
menys, m'ha fet somriure.

@jules_mado: Brindem per un món mil-
lor! Grans convidats, enormes lliçons de
vida, esperança de contagi de la vostra
solidaritat. #ElSoparTV3 

@marionaisern: El Barça ho tenia tot per
seguir sent un club hegemònic i continuar
el llegat de Cruyff i Guardiola. Quina pena
que ho hagin deixat perdre.

Un diari obert

Els dies de febrer han passat tan de pres-
sa com els vents huracanats que ens van
fer pentinar a més d’un de nosaltres, allà
cap a mitjans de mes. Dies freds, l’hivern
se sent, entre dies de sol i pluja, em tro-
bo passejant pels carrers de Martorell.

Un matí de diumenge, amb el sol ra-
diant i l’esperit de les famílies gaudint,
potser de l’únic dia de compartir tots
plegats; nens als parcs corrents deses-
perats per arribar el primer al tobogan;
somriures, soroll, cares desconegudes.
L’avi que porta el seu nét a recollir la pi-
lota, la senyora que em mira i a qui som-
ric. Miro al voltant meu, I penso: quan-
ta vida hi ha a la vida!

Entre el conjunt de la política i els
moviments de drets humans que hem
experimentat recentment, estava de-
sitjant dedicar unes ratlles a totes nos-
altres, les dones. Sóc una gran admira-
dora de l’esperit de la Dona. Crec fer-
mament que som una criatura única i
esplèndida. Podem ser intenses, re-
confortants, maques, complicades, ra-
res, submises, dominants, atentes, ab-
sorvents, cercadores d’atenció, posses-
sives, amables i la perfecció de Déu al
mateix temps. Digueu-me, qui més pot
fer tot això en lloc de nosaltres? Graciós!

Som capaços d’aconseguir  des dels
somnis més anhelats fins a guerres que
destrueixen vides. El nostre potencial
és simplement il·limitat. Algú em va
confiar que som molt difícils d’enten-
dre. Crec fermament que l’extraordinari
és difícil d'entendre, ja que les millors
coses no tenen una explicació. Un amic
em va dir que Déu és intel·ligent, per-
què ens va fer petites i febles, físicament
parlant. Potser tingui raó, perquè estic
bastant segura que som les més fortes
de la nostra espècie. Les dones som la
personificació de l’energia de l’Univers.
I no puc sentir-me més orgullosa.

Tot i escoltar tota mena de comen-
taris i prejudicis, les dones fem les co-

ses de veritat: Estimem, riem, com-
partim, protegim, lluitem i seguim en-
davant. I ho fem de veritat.

Nosaltres vivim intensament cada
sensació que ens fa sentir úniques es-
timades, apreciades, valorades. Per
tant, hi ha una necessitat amagada
molt a dins nostre de ser ben ateses tal
com ens mereixem. Perquè també ens
preocupem.

Sempre juguem net. I recordem. El
cor d’una dona és com un oceà ple de
records. Mai ens hem de subestimar a
nosaltres mateixes. Les dones tenim un
instint únic. Com si fóssim capaços de
veure el futur. I tot i així, arrisquem. Es-
tem donant constantment. Malgrat
que coneguem el recorregut i a on ens
porta, ho assumim, ho acceptem i l’in-
terioritzem.

Donem la benvinguda a cada mo-
ment del nostre viatge. De la nostra
vida. Mentre acabava el meu passeig
per la rambla de les Bòbiles, vaig pen-
sar en tot això. Em vaig  fer una pre-
gunta que em perseguia pel cap, si po-
gués veure la meva vida de principi a fi,
si canviaria alguna cosa. El primer
que vaig pensar és  el que sento més so-
vint. Encara que la gent s’espanta i sem-
pre té por de totes maneres. Aleshores
no crec que m’agradaria canviar algu-
na cosa més.

Com que estic segura que el més
preciós de tot el que hem viscut és
cada persona que hem conegut al
llarg del camí. Això és el que fa que
valgui la pena. Cada moment, cada
somriure a canvi, cada mirada ho-
nesta, cada dia, cada fita aconseguida,
cada mes, cada amistat que cultivem,
tots els anys, tot el que ens defineix.
I aquesta és la nostra vida. Tot passa
per davant de nosaltres. I tots vostès?
Si poguessin veure la seva vida de
principi a fi, canviarien alguna cosa?

A gaudir.

per Valeria Vargas Manfredi per Andreu González Castro

Fa molts anys vaig llegir en un tebeo
una història que no vaig entendre. Hi
havia tot d’estudiants en una aula i el
professor preguntava al típic mal alum-
ne el nom d’un mineral que sostenia a
la mà. L’estudiant fa amb timidesa: “La
piedra”. En sentir la pífia, un bon sa-
marità li vol donar un cop de mà i xiu-
xiueja: “Basalto”. (Explico l’acudit en
castellà perquè aleshores ja havia co-
mençat l’adoctrinament lingüístic fins
i tot en els còmics, on ara el català ja hi
és clarament majoritari, amb un 0,2 %
del mercat estatal.) Llavors el noi fa
amb més seguretat: “La piedra”. I el
company ajudant repeteix fluixet: “Ba-
salto”. Al final, brama el protagonista:
“¡LA PIEDRA!”. L’acudit es troba fà-
cilment a les xarxes: l’havia explicat Eu-
genio i sovint n’és el protagonista en
Jaumet/Jaimito. Com que han passat
uns anys, ara ja entenc l’acudit , però no
em fa gràcia, perquè em fa pensar en la
vicepresidenta del Govern espanyol.

I això per què? Perquè  l’operació
diàleg que se suposa que havia emprès
el govern espanyol amb el català em re-
corda el basalt. Consisteix a dir el ma-
teix que s’havia dit sempre, és a dir, no
a tot, però des de més a prop i més fort.
Des de la Delegació del Govern, a cau
d’orella, fins a ensordir-te. Perdoneu
l’autocita, però fa tres anys i mig vaig
publicar una sèrie d’articles a El Matí
Digital titulada “Catalunya i el Doctor

No” i d’aleshores ençà l’Estat no s’ha
mogut un centímetre de totes aquelles
negatives a reivindicacions catalanes
simbòliques, culturals, lingüístiques,
econòmiques, d’infraestructures, etc.
Ha seguit dient no a tot: ni Catalunya
és una nació, ni pot celebrar un refe-
rèndum d’autodeterminació, ni el català
és oficial a la UE, ni s’ha construït el cor-
redor mediterrani, ni l’aeroport del
Prat pot competir amb Barajas… Vint-
i-cinc negatives inamovibles com una
roca basàltica. Això sí: cada cop se’ns ha
escridassat més fort, amb totes les ei-
nes de la coerció institucional que pa-
guem també els catalans a través dels
impostos: ministres d’Interior,  fiscals
afinadors, tribunals, directors d’Ofici-
nes Antifrau, cossos policials, mitjans
de comunicació. Com si sordegéssim.

L’inconvenient grossíssim que te-
nim els catalans és que no patim cap
problema d’audició. No es tractava
que se’ns cridés “basalto”, sinó de va-
riar el discurs, de canviar la resposta,
d’oferir un projecte d’Estat diferent.
Perquè encara que per a molts ja ha fet
tard, també ho fa per a aquells catalans
que no són partidaris de cap trenca-
ment però que no entenen la negativa
a tot, també a una reivindicació tan ma-
joritària com és el referèndum. I negar-
s’hi de forma reiterada mentre t’escri-
dassen de prop arriba un punt que es-
devé un acudit. I dels dolents.

4Poderoses 4Soraya i el ‘basalto’
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Amés de cantar, formes
part del jurat del primer
concurs de cant Josep Pa-

let, en una nova iniciativa que
promouen l’Ajuntament i Jo-
ventuts Musicals. Què esperes
d’aquest concurs inèdit a Mar-
torell?
Serà un èxit! De fet, ja ho és perquè
s’hi han presentat molts aspirants.
Ens hem de felicitar per la iniciati-
va que ha tingut Joventuts Musi-
cals de Martorell, amb l’Aleix Palau
al capdavant com a comissari de
l’Any Palet. Aquest concurs pro-
jectarà el nom de Martorell arreu
lligat al cant. Estic molt il·lusiona-
da com a membre del jurat i es-
perem que aquest concurs tingui
continuïtat amb els anys.  A més,
dins del cicle també hi podré actuar
l’1 de maig a l’Escola de Música.

T’endinses en la música per la in-
fluència familiar, no?
Sí, totalment. Quan era molt peti-
ta els meus pares em van fer estu-
diar a l’Escola Municipal de Músi-

ca i, ja en els inicis, tenia una certa
gràcia. Hi anava amb els meus
germans, qui també s’han dedicat
a la música, tot i que no de forma
professional. Amb el pas dels anys,
li dec molt a qui va ser durant
molts anys el director de l’Escola,
en Joan Almirall. Després del sol-
feig va venir la meva participació
amb el cant com a membre de la
Coral Ars Nova de Martorell. Els
meus primers concerts van ser en

casaments d’amics i coneguts. Un
dels meus primers papers va ser en
una òpera de Verdi, a Sabadell. 

En aquell moment, compagina-
ves el cant amb la feina com a se-
cretària en una empresa.
Sí, jo vaig estudiar per ser admi-
nistrativa i el cant era la meva au-
tèntica passió. Quan vaig accedir al

Cor de la Cambra del Liceu vaig ha-
ver de fer un pas endavant i pren-
dre una decisió important: deixar
la feina i dedicar-me a la música.

Fins que t’arriba la primera gran
oportunitat amb l’espectacle
Hänsel i Gretel, al Liceu.
Aquest va ser el primer gran punt
d’inflexió en la meva vida profes-
sional. Després de passar un càs-
ting, vaig interpretar el paper de
Hänsel. Va ser una obra de petit for-
mat que va començar a l’Auditori
de Cornellà i que va tenir conti-
nuïtat per diversos teatres de l’Es-
tat espanyol en una gira llarga.

Si hi ha un moment clau en la
teva vida és marxar a estudiar
cant a Florència. Allà, a més, co-
neixes qui acabarà sent el pare
de les teves dues filles.
Sí, se’ns dubte. Hi tinc molts bons
records vivint a prop de Santa Ma-
ria Novella. Aquell temps vaig con-
viure amb joves d’arreu del món
com jo que es volien dedicar a la
música a l’Accademia per Cantan-
ti Lirici del Maggio Musicale Fio-
rentino. A banda de tot allò que
vaig aprendre, també vaig conèi-
xer l’Alessio Coppola, qui és el

meu marit, i amb qui després vam
formar un duo estable.

Com conviuen dos músics com-
partint el mateix sostre?
Fent soroll... (riu). Tenim horaris di-
ferents i passem moltes hores
fora de casa. Però, és clar, un pia-
nista i una veu junts... Sempre
acabem fent alguna cosa. Les
nostres filles ja respiren música
pels quatre costats.

Darrerament les institucions pú-
bliques i privades estan promo-
vent l’òpera al gran públic. Des
de dins teniu la mateixa per-
cepció?
Per una banda, hem millorat i per
una altra, hem anat enrere. La cri-
si i l’augment de l’IVA cultural ha fet
molt mal en la professió. Això ha

provocat que hi hagi menys diners
i que s’ofereixin feines gairebé re-
galades. Ara bé, hi ha més facilitats
que mai per accedir a la cultura. Si
parlem de música clàssica, s’està
obrint les portes a gent que fins ara
no hi tenia cap accés. Això és molt
bo per a tots.

Has trepitjat els principals esce-
naris de l’Estat i d’Europa acom-
panyada amb referents del món
de l’òpera. Te’n queda algun de
pendent?
Sí, n’hi ha molts! Ara bé, el meu
somni és actuar al Metropolitan de
Nova York. Em faria molta il·lusió
cantar-hi i estic segura que  se’m
posaria la pell de gallina.  Com a
martorellenca també m’agradaria
cantar als peus del Pont del Dia-
ble. Seria una passada. 

“El concurs de cant dedicat
a Palet projectarà el nom

de Martorell arreu”

“Florència ho va

canviar tot. 

Allà vaig conèixer

l’Alessio”

Perfil | Una veu consolidada en un món elitista
Als seus 37 anys, Tobella gaudeix de la seva maduresa com a cantant. Va créixer envoltada d’ins-
truments en una família apassionada per la música. Florència va marcar un punt d’inflexió en la

seva vida. Va deixar la seva feina d’administrativa per dedicar-se a la música. A Itàlia va conèixer
a un altre gran músic, Alessio Coppola, amb qui s’hi va casar i són pares de la Lisa i la Vera.

Anna Tobella / Mezzosoprano martorellenca

Llicenciada en cant al Conservatori Superior de Música del Liceu, amb el Premi
d’Honor de la seva promoció, Tobella camina amb pas ferm. Col·lecciona premis de

prestigi -Francesc Viñas (2011 i 2012) com a millor cantant catalana i espanyola- i
prepara nous projectes, com ara ser membre del jurat del concurs de cant a local.

Quim Miró
MARTORELL

Foto: Arxiu personal
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La cara visible del model es-
panyol de finançament de
carreteres són les estacions

de peatge de les autopistes. La
seva evolució no té equivalent en
cap altre país.

Al final dels anys 60 i principi
dels 70, els territoris competien
per atraure autopistes de peatge.
La inversió privada era l’única via
per aconseguir unes infraestruc-
tures per resoldre els problemes
de congestió i seguretat. 

Davant la manca de recursos
públics de l’administració fran-
quista, les empreses privades van
afrontar la inversió  per a la cons-
trucció de grans vies a canvi de
poder recuperar-la a través del
pagament pel seu ús. Així, com
recorda Antoni Almirall, arqui-
tecte tècnic i expert en infraes-
tructures, “naixien les primeres
autopistes de peatge en zones
on hi havia un bon potencial de
rendibilitat: en els corredors del
Mediterrani i de l'Ebre, on el tràn-
sit era alt i el nombre d’usuaris as-
segurava un bon negoci per a les
concessionàries”.

Això explica la ubicació de
les primeres autopistes de
peatge, vistes en aquell mo-
ment amb complaença en el ter-
ritori. No va ser fins entrats els
anys 80 quan el primer Govern
del PSOE, contrari al peatge, va
impulsar un programa d'inver-
sions en autopistes. Es va esten-
dre la xarxa amb recursos
públics però no es van rescatar
les concessions ja existents.
Aquest fet va establir el model
mixt espanyol, una excepció en
el món on les xarxes són princi-
palment o de peatge o lliures. 

No tan sols això, sinó que el
model mixt es va incrementar
amb la concessió d'autopistes de
titularitat regional al final dels
anys 80 i principi dels 90 i amb
concessions estatals noves al
final dels anys 90 i principi del
2000. Les deficitàries autopistes
radials de Madrid que l’estat es-
panyol rescatarà –amb un trànsit
un 62% inferior a la mitjana de les
28 autopistes i túnels de peatge
de l'Estat–, formen part d’aquest
segon grup de concessions.

Els posteriors governs espa-
nyols van allargar a ACESA les
seves concessions d’autopistes
de peatge a Catalunya. Josep
Borrell, quan era ministre de Fo-
ment, va decidir convertir en
autopista de peatge l'actual C-
32 de Mataró a Malgrat de Mar,
a pesar que s'havia projectat i
contractat com a autopista
lliure. Un peatge que només
havia de cobrir els costos d’ex-

plotació però amb una conces-
sió encara més llarga que les an-
teriors, que solien rondar els 25
anys. El juny del 2016, Josep Rull,
conseller de Territori i Sostenibili-
tat, va anunciar al Parlament que
la Generalitat no renovarà les con-
cessions de les autopistes C-32 al
Maresme i la C-33 al Vallès. Totes
dues acaben la concessió el 2021.

Durant les últimes dècades,
l'Estat ha construït autovies gratu-

ïtes per tot el territori espanyol.
Així, l'economista Josep Pérez
Franco assenyala que “el que havia
començat com una situació
justa –Catalunya pagava, però
tenia autopistes– s’ha convertit en
què Catalunya paga per tenir ex-
actament el mateix que els altres
tenen gratuïtament”. 

Adrià Alsina
Equip de redacció de l’ANC 

Peatges

Peatges: el nostre greuge diari, encara

Peatge de Martorell
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SALUT4A través d’una moció,
l’Ajuntament en ple i per una-
nimitat va demanar la cons-
trucció d’un Centre d’Urgències
d’Atenció Primària (CUAP) a
Martorell. Aquest equipament
donaria atenció les 24 hores,
els 365 dies l’any i seria coordi-
nat per l’Hospital del municipi.

“Tenir un CUAP, allà on hi ha
un hospital d’aguts, amb un ser-
vei d’urgències com el nostre,
ajudaria a descongestionar
aquest servei”, va explicar el re-
gidor de Salut, Albert Fernández,
en la seva intervenció en el ple.
Així, Fernández va recordar que
“segons el propi Departament de
Salut, un 52% de les urgències
ateses a l’hospital es podrien
haver resolt en un CUAP”.

Aquesta petició porta cua.
L’alcalde de Martorell, Xavier
Fonollosa, ha dit en reiterades
ocasions que el trasllat del CUAP
de Sant Andreu de la Barca es-
menaria “un error històric” per-

què s'entén que, per un sentit de
concentració hospitalària, el
CUAP hauria de ser a Martorell.

REUNIÓ AMB COMÍN
L’Hospital comarcal Sant Joan
de Déu dóna servei a 160.000
habitants de la zona d’influència
dels vuits municipis del Baix
Llobregat Nord. En el Ple, Fo-

nollosa va avançar que  es reu-
nirà pròximament amb el con-
seller de Salut, Toni Comín. “Li
demanarem un esforç de con-
tractació d’activitat per poder fer
front a la inversió necessària
d’ampliació de l'equipament. El
conseller em va dir que Marto-
rell era una actuació prioritària,
i me’l crec”, va apuntar l’alcalde.

Un CUAP alleugeriria el servei d’urgències de l’hospital. Foto: Línia Nord

Front comú per un ambulatori
amb servei d’urgències

» El Ple reclama per unanimitat aquest equipament sanitari
» Donaria atenció tot l’any i seria coordinat per Sant Joan de Déu 

La rambla de les Bòbiles
estrena nou enrajolat

OBRES4A finals del mes de fe-
brer s’han enllestit les obres a la
rambla de les Bòbiles, un dels es-
pais més transcorreguts pels
martorellencs i amb una super-
fície de 10.000 metres quadrats. 

En aquesta darrera actuació,
iniciada l’estiu passat, s’han
reurbanitzat les cruïlles amb
l’ampliació de les voreres i la mi-
llora de l’accessibilitat. Concre-
tament, s’han repintat els passos
de vianants i s’hi han col·locat
senyals lumínics intermitents

per advertir els vehicles. Aques-
ta era una petició expressa dels
veïns i comerciants de la zona
fruit d’alguns accidents que
s’havien produït per manca de
visibilitat. Una altra de les ac-
tuacions ha estat el canvi de pa-
viment, sis anys després: d’un as-
falt tou ha passat a un enrajolat.
A més, s’ha renovat el mobilia-
ri urbà i l’enllumenat. 

Els grups de l’oposició, tan-
mateix, critiquen les obres cons-
tants que pateix la rambla.

SOLIDARITAT4Hristo Stòitx-
kov, qui va ser una de les icones
del Dream Team, va inaugurar el
21 de febrer passat el Cruyff
Court ubicat a l’antic camp de
futbol de Les Carolines. Ho va fer
al costat de l’alcalde de Martorell,
Xavier Fonollosa, i de la vídua de
Johan Cruyff, Danny Coster. La
instal·lació persegueix el foment
dels valors esportius i prevenir el
sedentarisme, així com pro-
moure els hàbits saludables en-
tre els més joves.

El Cruyff Court de Martorell,
obert al públic des de finals de
novembre, és el catorzè arreu de
l’Estat, el número de referència
en la trajectòria de l’astre ho-
landès. “Per mi sempre serà el
míster. Ell ha deixat l’esperit de
lluitar, d’aprendre i de treballar,
de fer feliç molta gent del futbol”,
va reconèixer el búlgar, qui va re-
cordar el seu pas per Martorell
en una pujada en bicicleta a
Montserrat que va fer el primer
equip del Barça després de guan-

yar la primera Copa d’Europa a
Wembley. En el seu torn, l’al-
calde Fonollosa, cruyffista con-
fés, va admetre que “la filosofia
de Johan sempre ha tingut una
ànima social molt gran i això es
veu en la seva Fundació. Ell
deia que els nens han de tenir les
mateixes oportunitats, que el
futbol s’aprèn al carrer i que
després es perfecciona”.

Més de 150 infants de dife-
rents escoles de Martorell van
poder jugar en la instal·lació.

Sostenibilitat | Instal·len llums LED a tots els semàfors
Martorell ha estrenat llums LED a tots els seus semàfors amb el doble objectiu d’estalviar energia i per la segu-

retat viària. La tecnologia LED, que substitueix les bombetes incandescents o halògenes, dóna millor rendiment,
augmenta la vida útil dels semàfors i elimina l’efecte fantasma que confonia conductors i vianants. S’han canviat

les 175 bombetes de 70w per 175 llums LED, que consumeixen entre 5 i 8w, fet que suposa un gran estalvi.

Nou aspecte de la rambla de les Bòbiles. Foto: Línia Nord

Stòitxkov obre el Cruyff Court
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CULTURA4El 2017 és l’any Pa-
let a Martorell, un reconeixe-
ment a un dels músics de refe-
rència de la ciutat coincidint
amb el 140è aniversari de la
seva mort. Palet, qui va residir
majoritàriament a Milà, va tre-
pitjar els principals escenaris
de l’òpera a Europa. De Palet no-
més se’n guarda la seva música
i una placa commemorativa on
va residir-hi. Palet va morir sob-
tadament mentre viatjava amb
tramvia a Itàlia i en l’enterra-
ment van ser-hi els germans
Francisco i Josep Miró, qui van
allotjar-se a la casa de Palet, al
número 14 del carrer Francesc
Santacana.

L’Ajuntament i l’associació
Joventuts Musicals de Martorell
han obert una programació es-
table dedicada al tenor, molt
més reconegut internacional-
ment, i que servirà per donar-lo
a conèixer a través de concerts,
exposicions i conferències.  “Es-
tem en l’obligació de recordar un
personatge il·lustre com Josep
Palet, amb un conjunt de pro-
postes que ens faci arribar la seva
trajectòria”, explica el regidor de
Cultura, Sergi Corral. El concert
inaugural va anar a càrrec del te-
nor Marc Sala i el pianista Josep
Buforn, a El Progrés. 

UN CONCURS DE CANT
Els dies 11 i 12 de març se cele-
brarà el primer Concurs de cant
Josep Palet, a l’Auditori Joan
Cererols del Centre Cultural. Hi
participaran cantants d’entre 18
i 35 anys. El primer dia es farà la
fase preliminar i el segon, la fase
final en què els participants hau-
ran d’interpretar tres peces –dues
àries d’òpera i una ària a escollir
entre oratori o lied–. El jurat el
composen la directora artística
del Gran Teatre del Liceu Chris-
tina Scheppelmann, el tenor Raúl
Giménez, la mezzosoprano mar-

torellenca Anna Tobella [veure
pàgina 8], els crítics musicals Ro-
ger Alier i Jordi Maddaleno, així
com Aleix Palau, crític musical i
comissari de l’Any Palet. 

“No es tracta només que la
gent sàpiga qui era Palet, volem
que el públic escolti òpera a
través d'algunes de les millors
veus catalanes i espanyoles re-
conegudes arreu”, explica el co-
missari Palau. El 30 de setembre
es farà el concert recital del
guanyador del concurs de cant
Josep Palet a l’auditori de l’Es-
cola Municipal de Música. 

El tenor Albert Montserrat i el pianista Josep Buforn. Foto: Ajuntament

Recorden la figura del tenor
Palet amb un cicle d’òpera

LLIBRES4Miguel Cervantes
hauria fet passat el Quixot per
Martorell. Això és el que es des-
prèn de  la guia El Quixot per te-
rres de parla catalana. El llibre,
presentat a la Biblioteca del mu-
nicipi, és un recull etnogràfic d'è-
poca al voltant de la ruta de
l'antic Camí Ral entre Fraga i
Barcelona per on Cervantes hau-
ria fet passar el seu cèlebre ca-
valler en la segona part de la fa-
mosa novel·la.

Segons l’editora i escriptora
de la guia, Alexandra Quadrat,
“Cervantes fa acompanyar El
Quixot del bandoler Perot Ro-
caguinarda en el seu camí cap a
Barcelona. Devien voltar Mar-
torell per la serra de Les Torre-
tes, ja que evitaven passar pels
nuclis poblats per no ser detin-
guts pels guàrdies del Rei". En la
presentació de la guia, Álvaro Cá-
ceres, membre de Centre d’Es-
tudis Martorellencs, va descriu-
re les edificacions i personatges
ja presents al Martorell del 1615
i que podria haver vist Cervan-
tes per després recrear la histò-
ria: per exemple, l’antiga esglé-
sia de Santa Margarida, la de
Santa Maria, la Casa Gausa o
l’antic Hospital de Sant Joan
de Déu, que enguany celebra el
850è aniversari.

Una guia revela
que el Quixot 
va  ser a Martorell

The Big Jamboree
estrena el seu
tercer treball

MÚSICA4The Big Jamboree,
amb tres músics martorellencs:
Ignasi Poch i els germans Cesc i
Pere Miró, van presentar a la sala
Luz de Gas de Barcelona el seu
darrer treball: A Night of Jump-
blues. Produït per Mike Mari-
conda, la banda es dedica a in-
terpretar Rhythm & Blues, Jump
& Jive, Jump Blues i Rock'n Roll
dels anys 50. El seu repertori té
composicions pròpies i arreglos
de la banda juntament amb ver-
sions de temes dels anys 40 i 50
d'artistes tan importants com:
Louis Prima, Big Joe Turner,
Louis Jordan, Roy Brown, etc.
The Big Jamboree té l’habilitat de
connectar amb el públic amb
una dosi de bon humor i espec-
tacle visual per a passar-ho bé,
relacionar-se amb la gent i so-
bretot, espontaneïtat que els
manté en l’aparador musical.
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Més parelles lingüístiques en
la Campanya de Voluntariat

LLENGUA4La 13a campanya
del Voluntariat per la Llengua
(VxL), impulsada pel Servei Lo-
cal de Català (SLC), ha aconse-
guit formar 19 parelles lingüís-
tiques, 4 més que l’any passat i
8 més que en fa dos. En total, 34
persones hi participen, un parell
d’elles en la modalitat virtual, és
a dir, a través de les noves tec-
nologies. Els voluntaris nous
van rebre una sessió de forma-

ció sobre el VxL. Per la seva
banda, els aprenents nous en van
rebre una altra a un quart de set.
En acabat, es van aplegar per a
la constitució de les parelles.

L’alcalde de Martorell, Xavier
Fonollosa, va posar de manifest
que “el català és una llengua
mitjana, però a la qual no obs-
tant li cal un esforç de difusió”,
i va subratllar “el paper que té
com a eina d’integració social”.

El 112 va atendre 5.504
trucades durant l’any passat

EMERGÈNCIES4El Centre d’A-
tenció i Gestió de Trucades d’Ur-
gència 112 Catalunya CAT112
va atendre l’any passat 5.504 tru-
cades de Martorell, 600 més
que el 2015 i un 4,6% de les tru-
cades fetes des del Baix Llobre-
gat. Pel que fa a tipologies de tru-
cades, un 31% es van fer per mo-
tius de seguretat, 1.566 trucades
el 2016 i 1.648 trucades el 2015;
un 30,8% van ser per demanar
assistència sanitària, 1.558 tru-
cades el 2016 i 1.506 trucades el
2015; un 20,8% es van fer per
motius de trànsit, 1.051 trucades
el 2016 i 879 trucades el 2015; i
un 4,6% es van fer per incendis,
234 trucades el 2016 i 207 tru-

cades el 2015. Des del Baix Llo-
bregat l’any passat es van fer
108.925 trucades al telèfon d’e-
mergències 112, un 6,1% més que
l’any 2015 (102.260 trucades). 

La  majoria d’aquestes tru-
cades van ser demanar assis-
tència sanitària 37.167 (34,1%)
davant les 33.990 del 2015;
per motius de seguretat 35.514
(32,6%) davant les 34.232 del
2015; 17.988 per motius de
trànsit (16,5%) davant les
16.298 que es van fer durant el
2015; i per incendis 4.238 tru-
cades (3,9%) davant les 4.000
fetes durant el 2015. Les dades
estan certificades per la Gene-
ralitat de Catalunya.

CONDOL4Mossèn Jaume Ber-
doy i Alemany, qui va ser rector
de la parròquia de Santa Maria
entre els anys 1984 i 1993, va
morir el 21 de febrer passat a l’e-
dat de 70 anys fruit d’una ma-
laltia que se li va diagnosticar fa
dos mesos aproximadament. La
cerimònia d’enterrament va te-
nir lloc a la Basílica de Santa Ma-
ria de Vilafranca del Penedès, on
n’era el rector des de feia pràc-
ticament una dècada. Berdoy
era l’actual Vicari general del Bis-
bat de Sant Feliu de Llobregat.

“Va ser una persona inte-
gradora i el seu tarannà va en-
troncar en la idea que des de l’A-
juntament teníem en aquella
època de recuperar l’orgull de
Martorell”, explica a Línia Nord
l’aleshores alcalde Salvador Es-
teve. Amb Berdoy al capdavant
de la parròquia, va ser l’impulsor
de la reconstrucció del campanar
i de l’antiga portada renaixentista
de Santa Maria, coincidint amb
la celebració del 400 aniversari
de l’església, l’any 1992.

Esteve recorda que “a més
dels esforços que va dedicar a la
reconstrucció del temple, Berdoy
va deixar una bona empremta
entre la comunitat de Martorell,
i prova d’això és que era una per-
sona molt estimada. Van ser

nou anys molt profitosos per a
tots i aquest és el seu llegat”. 

En l’estada a la parròquia
de Santa Maria, Berdoy va estar
acompanyat per quatre cape-
llans més: Josep Pi, Fidel Cam-
pos, Guillem Brossa i el semi-
narista Joan Ramon Bullit, co-
negut per ‘Sete’, qui ara és el ti-
tular de la parròquia de Santa
Eulàlia d’Esparreguera. “Se’n va
un amic i una persona a qui li dec
gairebé tot en el meu camí a l’es-
glésia. Des del primer dia vam te-
nir lligams que han perdurat”,
recorda ‘Sete’, a Línia Nord. 

A principis de febrer va ofi-
ciar la seva darrera homilia a Vi-
lafranca del Penedès, tenint en
compte que la malaltia comen-
çava a passar factura. “Ha anat
tot molt ràpid. Aquesta no ens
l’esperàvem”, apunta ‘Sete’. El
rector d’Esparreguera recorda
que Berdoy “era un pencaire, una
persona que es feia amb tothom
i va projectar una església ober-
ta, propera i molt arrelada a la
gent. Deixa un testimoniatge
molt gran per a tots els que vam
tenir la sort de créixer a prop seu
i que sempre ens acompanyarà”.

Mossèn Jaume Berdoy, fa sis anys. Foto: Arxiu 

Mor Mossèn Berdoy, l’impulsor
de la recuperació del campanar
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LLEURE4Sant Andreu de la Bar-
ca ha fet un pas endavant en la
pràctica dels patins amb l’estre-
na d’un remodelat skate park
ubicat al parc de Mariana Pine-
da, al barri del Palau. La nova
instal·lació substitueix la que hi
havia fins ara, i es tracta d’una
vella reivindicació dels practi-
cants d’aquest esport del muni-
cipi. El projecte ha estat dis-
senyat per l’empresa Skopo-
Ramps i el cost de la inversió ha
estat de 73.000 euros.

La instal·lació remodelada
millora la que funcionava fins
ara, guanya 100 metres qua-
drats i incorpora nous elements.
Josep Maria Jené, de l’empresa
SkopoRamps, explica que “vam
modificar el projecte inicial in-
corporant algunes millores que
havien aportat els usuaris de
l’antic skate park”. La instal·la-
ció, de 44x15 metres de superfí-
cie de ciment, compta amb un
seguit d’elements com ara quar-

ters (rampa corba) i rampes de
tres alçades diferents, falca (dos
plans inclinats triangulars), un
foundbox, un gap, una barana de
tres trams, una plataforma en
transició, un hubba i una wave.
“La millora és substancial i molt
més agraïda pels practicants”,
apunta Jené.

El regidor de Joventut de
l’Ajuntament, Juan Pablo Beas,
el nou skate és un espai “més

ampli, amb un caràcter més
obert i urbà. A més, era una rei-
vindicació dels més joves, qui
han participat decisivament en
la millora de la instal·lació”.

A l’skate park de Sant An-
dreu hi conviuen tots els amants
de les diferents disciplines sobre
rodes: skate (patí), skatebor-
ding (monopatí), skooters (bi-
cicletes BMX) i rollers (patins
en línea).

El nou skate park, estrenat el mes de febrer. Foto: Ajuntament

El nou ‘skate park’ de Mariana
Pineda atrau els més joves 

» La nova instal·lació ha tingut un pressupost de 73.000 euros
» Incorpora nous elements per a la pràctica d’un esport en alça

Juanjo Puigcorbé qualifica 
el Núria Espert “d’envejable”

TEATRE4El diputat de Cultura
de la Diputació de Barcelona,
Juanjo Puigcorbé, va visitar el
Teatre Núria Espert, que va qua-
lificar-lo “d’envejable” i va su-
bratllar que “el Baix Llobregat té
dos teatres de referència com són
Olesa i Esparreguera, però Sant
Andreu de la Barca i Vilade-
cans són els dos únics municipis
del Baix Llobregat que disposen
de teatres moderns amb una
programació continuada. Ju-
guen en una altra lliga”. Puig-
corbé va visitar les instal·lacions
de l’equipament acompanyat

pel regidor, Juan Pablo Beas.
Puigcorbé va reconèixer que
“era un dels teatres que tenia
pendents per visitar i tant de bo
quan jo era actor hagués tingut
un teatre com aquest”.

La visita de Puigcorbé va
coincidir amb la representació
de l’obra La fortuna de Sílvia,
amb Laura Conejero i Pep Mun-
né, entre el repartiment i que,
pràcticament, va esgotar-ne les
entrades. La propera actuació
prevista en la programació al
Núria Espert serà el 4 de març
amb Revolta de bruixes.

Oferiran un servei a domicili
de menjar per a la gent gran

SALUT4Les persones amb de-
pendència o amb mobilitat re-
duïda residents a Sant Andreu
de la Barca rebran a casa el
menjar que s’ofereix des del
menjador social per a persones
grans que presta el casal Maria
Aurèlia Campany. Aquest nou
servei el vol posar en marxa
aquest any l’Ajuntament de la
ciutat dins el projecte d’amplia-
ció del servei de menjador social
que gestiona des de fa anys.
“Amb aquesta mesura ens asse-
gurem a aquestes persones, que
sovint viuen soles, un àpat sa-

ludable cada dia”, explica l’al-
calde, Enric Llorca. L’Ajunta-
ment va impulsar aquest servei
amb la intenció de contribuir a
la socialització de les persones
grans. Llorca remarca que “és un
element d'integració per superar
problemes de soledat o de de-
pressió, dues coses que es donen
sovint entre aquest col·lectiu”.

Sant Andreu de la Barca tam-
bé ha posat en marxa una pro-
va pilot que preveu ampliar les
beques de menjador als alumnes
de Secundària. Actualment se’n
beneficien 15 joves de la ciutat.

Neus Navarrete, a la jove
orquestra de la Unió Europea
MÚSICA4Neus Navarrete Gon-
zález, veïna de Sant Andreu de la
Barca, ha estat admesa a la jove
orquestra de la Unió Europea
(EUYO).  La jove, de 22 anys, és
violinista i estudia al Conserva-
tori de Música de Barcelona. 

“És un premi a moltes hores
d’esforç i dedicació”, reconeix la
violinista a Línia Nord. La pro-
va d’accés la va realitzar, la pas-
sada tardor a l’Auditori Nacional
de Madrid, i ha estat una de les

setze joves escollides entre més
de 2.000 aspirants. L’orquestra
farà, aquest estiu, una gira per a
la majoria de països integrants a
la Unió Europea. “Serà una gran
experiència personal i profes-
sional. És un somni fet realitat”,
diu Navarrete, qui va ser inte-
grant de la formació musical
Painomi, qui va enregistrar un
disc Estimat convidat sota la di-
recció del músic Oriol Farré, in-
tegrant de Gossos.

Mobilitat | Bicicletes elèctriques per a empleats
L’Ajuntament de Sant Andreu de la Barca ha posat a disposició dels

seus treballadors quatre bicicletes elèctriques, cedides per l’Àrea Metro-
politana i la Diputació de Barcelona, per a utilitzar-les per fer les 

gestions de l’administració. El servei també permet endur-se-la a casa.  
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PATRIMONI4L’Ajuntament
d’Olesa rehabilitarà les escales
que porten a la part més alta de
la Torre del Rellotge, que és de
titularitat municipal. Actual-
ment, l’accés està restringit pel
deteriorament que ha patit l’es-
tructura per culpa del pas del
temps i, quan és necessari dur-
hi a terme tasques de manteni-
ment, cal fer-ho equipat amb
mesures de seguretat.

Segons fonts municipals, des-
prés de la rehabilitació s’està es-
tudiant la possibilitat de ser un
element patrimonial que pugui
acollir visites al públic. El regidor
d’Obres i Edificació de l’Ajunta-
ment d’Olesa, Miquel Riera as-
segura que “l’espai interior val-
drà molt la pena que es faci una
intervenció acurada, que tothom
pugui conèixer aquest espai per-
què té molta història”. L’any
2005, l’Ajuntament va fer una ac-
tuació de conservació de l’es-
tructura de l’edifici.

La Torre del Rellotge és un
dels elements més representa-
tius d’Olesa. Ubicada a la Plaça
Nova, just a l'inici del Carrer de
l'Església, i és costat per costat
de la rectoria i a tocar de l’es-
glésia parroquial de Santa Ma-
ria. Té les característiques d'u-
na torre de defensa i en època
medieval havia estat lligada a
una construcció amb tipologia

de castell. A principis del segle
XVI se li va donar l’alçada actual.

L’edificació va allotjar del
segle XVIII a principis del segle
XX la presó d’Olesa i més en-
davant els pisos superiors van
ser utilitzats com a aules per fer
classes a infants. La Generalitat
de Catalunya finançarà el cost de
les obres previstes durant aquest
2017 invertint-hi 10.000 euros.

La Torre del Rellotge és un element distintiu d’Olesa. Foto: Línia Nord

La Torre del Rellotge serà 
un nou punt d’interès turístic

Mobilitat | Canvis en els carrers de Xaloc i Mestral
Des de finals del mes de febrer, els carrers de Xaloc i de Mestral han 
passat a ser de sentit únic en tot el seu recorregut per tal de millorar la 
seguretat i la mobilitat de la zona. D’altra banda,  el tram del carrer de Ramon
Llull entre els carrers de Josep Pla i de Mercè Rodoreda és de sentit únic.

Salut | Campanya per fomentar la higiene dental entre els infants
Els nens i nenes d’Olesa, d’entre 5 i 8 anys, han après, durant aquests dies, a cuidar-se les dents amb 

una visita interactiva a l’Escola Pública Josep Ferrà i Esteva. En una exposició itinerant, organitzada pel 
departament de Salut Públic de la Diputació, Cuida't les dents té com a objectiu promoure uns hàbits 

saludables d’higiene bucodental entre la població infantil. La mostra té continguts per treballar a l’aula.

Sant Esteve Sesrovires

El març hi haurà nous horaris
del bus Manresa-Barcelona

MOBILITAT4L’1 de març està
previst que entrin en vigor els
nous horaris del bus que recorre
Manresa i Barcelona, amb pa-
rada a Olesa. Aquest és un dels
compromisos que va adquirir
l’empresa Monbus, qui gestiona
el servei, en una trobada que va
tenir lloc a principis del mes de
febrer i que ha de servir per
acabar amb les incidències re-
budes per part dels usuaris que

fan ús del servei de bus diària-
ment. Dos mesos després que
l’empresa Monbus sigui la con-
cessionària del servei, l’Ajunta-
ment d’Olesa exigeix que s’ade-
qüin els horaris i, sobretot, re-
clamen a l’empresa que ampliï el
nombre de places amb més au-
tocars en hores punta. Durant el
mes de març, els usuaris haurien
de comprovar les millores fixa-
des en les negociacions.

11 olesans detinguts pels
Mossos per tràfic de drogues
SUCCESSOS4Els Mossos van de-
tenir 15 persones –11 d’ells veïns–
que formaven part d’un grup que
presumptament es dedicava al
tràfic de drogues a Olesa i que ope-
rava a la zona nord del Baix Llo-
bregat. Tots quinze, de moment,
estan en llibertat condicional. La
investigació va començar l’agost
passat, quan els Mossos van tenir

coneixement que alguns membres
d’un grup radical de futbol d’Ole-
sa controlaven el tràfic de drogues
a petita escala al municipi. 

El jutge va autoritzar escor-
colls al local del grup radical i els
Mossos van decomissar 200
grams de cocaïna, 55.000 euros
en efectiu, dues armes de foc, mu-
nició i una altra de simulada.

MEDI AMBIENT4El govern  de
Sant Esteve Sesrovires, en sessió
plenària extraordinària i urgent,
va desestimar la proposta dels
grups municipals d’Ara i Sempre
Sant Esteve d’interposar un re-
curs contra el procediment de li-
citació del contracte de la gestió
del cicle integral de l’aigua. L’o-
posició considera que “s’havia in-
complert un dels punts dels
plecs de clàusules administrati-
ves particulars”. 

El govern municipal ha tirat
endavant el procediment de li-
citació del contracte de l’aigua ja
que, segons l’alcaldessa sesrovi-
renca Maria del Carme Rallo,
“l’informe jurídic de la lletrada
de la mesa de contractació con-
clou que el recurs de reposició és
un acte de tràmit no qualificat”.
L’Ajuntament seguirà en el pro-
cés i requerirà a Sorea, l’empre-
sa que va obtenir la màxima
puntuació en la licitació, perquè
presenti la documentació ne-
cessària per a l’adjudicació del
contracte per a Sant Esteve.

La gestió de
l’aigua centra 
el debat del Ple

Primera pedra
del centre logístic
Can Margarit III

EMPRESA4Sant Esteve Sesro-
vires comptarà amb un nou cen-
tre logístic i industrial a Can
Margarit que impulsa el grup
Goodman i que acollirà l’em-
presa internacional Leventon. El
conseller d’Empresa i Coneixe-
ment, Jordi Baiget, i l’alcaldes-
sa del municipi, Maria del Car-
me Rallo, van col·locar la pri-
mera pedra amb la presència de
representants de l’empresa. 

Amb la implantació d’a-
questa companyia, Can Marga-
rit dóna un nou pas per conver-
tir-se en un dels motors econò-
mics de la zona amb la creació de
nous llocs de treball.

JUSTÍCIA4El tancament de la
presó Model de Barcelona afec-
tarà de ple Brians 1 i 2, de Sant
Esteve Sesrovires. Així ho ha
comunicat la conselleria de Jus-
tícia de la Generalitat que ha es-
tipular que a partir del 7 de
març la presó Model deixarà de
rebre interns i, la resta, seran
traslladats en altres centre pe-
nitenciaris del país.

La Generalitat ha fixat un ca-
lendari provocat pel tancament
definitiu de la Model. Des de fi-
nals de febrer s’ha iniciat el tras-
llat d’interns de Brians 1 i 2 de
Sant Esteve a d’altres presons del
país: les de Mas d’Enric (Catllar,
Tarragonès), Ponent (Lleida,
Segrià), Lledoners (Sant Joan de
Vilatorrada, Bages) i Quatre Ca-
mins (La Roca, Vallès Oriental). 

El segon pas serà traslladar
els presos que quedin de Brians
1 a Brians 2 deixant buida la pri-
mera per acollir els interns de la
Model. A partir del 2o d’abril,
començarà l’èxode dels interns
de la Model cap a Brians 1, que

acabarà sent una presó de pre-
ventius –pendents de judici– de
Barcelona. Els primers a marxar
seran els 127 presos en règim
obert, que només dormen a pre-
só i que properament ho faran
a la Trinitat.

La primera setmana del mes
de maig, la resta de presos de la
Model iniciaran el seu trasllat
cap a Brians 1. La previsió de

Justícia és que en aquell moment
només quedin 500 presos per
buscar-los destinació, tenint en
compte que segons el departa-
ment l’estada mitjana a la Model
és de 47,6 dies el 80% dels casos.

Mentre els presos preventius
aniran a Brians 1, els penats se-
ran ingressats a Brians 2, també
a Sant Esteve de Sesrovires, i en
d’altres centres penitenciaris.

La presó de Sant Esteve de Sesrovires. Foto: Google Earth

Els presos de la Model 
seran traslladats a Brians 1
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Abrera busca preservar 
la memòria oral del municipi

HISTÒRIA4L’Ajuntament d’A-
brera, a través de la regidoria
d’Acció Cultural i Patrimoni, ha
posat en marxa el projecte Abre-
ra, l’abans, que té com a objec-
tiu preservar la memòria oral de
la vila, elaborant una sèrie d’en-
trevistes a veïnes i veïns del mu-
nicipi. Els abrerencs entrevistats
van conèixer el poble abans de
les onades immigratòries dels
anys 50 i 60.

La seva veu i memòria ser-
virà per reconstruir la història
recent del municipi, alhora que
captarà de primera mà la veu

dels seus protagonistes. Ells ex-
posaran com era la vida quoti-
diana a l’Abrera de fa seixanta
anys, una Abrera de pocs ca-
rrers, de masies i de tradicions
que, malauradament, no ens
han arribat.

El projecte es difondrà a la
ciutadania mitjançant diversos
canals i activitats perquè la veu
de les generacions passades arri-
bi a tots els abrerencs d’avui. 

Aquest projecte és un dels
més destacats de la regidoria
d’Acció Cultural i Patrimoni de
l’Ajuntament.

Successos | Detenen 4 persones robant en un habitatge
Agents de la Policia Local d’Abrera van detenir, el 8 de febrer passat, quatre individus

robant en un habitatge de la urbanització ca n’Amat. Els agents van poder retenir els
lladres gràcies a una actuació ràpida fruit de la col·laboració ciutadana. Els detinguts

van quedar en llibertat amb càrrecs després de passar a disposició judicial.

OCUPACIÓ4L’Ajuntament d’A-
brera, a través de diversos plans
d’ocupació, ha contractat 22
persones residents al municipi
i que estaven a l’atur. L’alcalde
Jesús Naharro, acompanyat per
la regidora de Promoció Eco-
nòmica, Mònica Torre-Marín, va
donar-nos la benvinguda en
una recepció a la sala de plens
del consistori. 

Les persones contractades
per l’Ajuntament realitzaran di-
ferents tasques dins l’engranat-
ge de l’administració durant sis
mesos. La contractació ha estat
possible fruit de plans munici-
pals, una subvenció del Progra-
ma Complementari de Foment
de l’Ocupació i de suport de la
Diputació de Barcelona, del Ser-
vei d’Ocupació de Catalunya
(SOC) i del Consell Comarcal del
Baix Llobregat.

Els llocs de treball són d’ofi-
cials de la Brigada Municipal, un
tècnic arxivista, quatre admi-
nistratius, tres operaris per a la
Deixalleria Municipal, dos agents
cívics, un operari pel manteni-

ment de Centre Aquàtic Muni-
cipal (CAM), un operari de neteja
i un peó de jardineria.

L’Ajuntament, a través del
pla d’ocupació, catalogarà i re-
gistrarà detalladament en una
base de dades totes les imatges
emmagatzemades i, posterior-
ment, a digitalitzar-les amb l’ob-
jectiu de conservar-les i posar-

les, en un futur no gaire llunyà,
a disposició de la ciutadania.
Aquest projecte es durà a terme
en dues fases. Les imatges es tro-
ben a l’Arxiu Històric, situat a l’e-
difici de la Casa de la Vila, dis-
posa d’un fons de més de quatre
mil fotografies històriques de la
vila d’Abrera i que mostren l’e-
volució del municipi.

L’alcalde, Jesús Naharro, els va donar la benvinguda. Foto: Ajuntament

22 veïns troben feina 
a través de plans d’ocupació 
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INNOVACIÓ4Donar suport als
processos de transformació urbana
encaminats a millorar la sostenibi-
litat, l’eficiència i la participació dels
ciutadans mitjançant l’ús de tecno-
logies avançades. Aquesta és una de
les principals apostes que la Dipu-
tació de Barcelona té per a aquest
mandat. Per aquesta raó també im-
pulsa el Pacte Nacional per a la So-
cietat Digital, on coordina el grup de
treball sobre territori intel·ligent. 

Aquesta aposta estratègica no
seria possible sense la col·laboració
entre municipis, per tal d’optimitzar
els recursos i compartir coneixe-
ment.  A més, es promou la partici-
pació de diferents col·lectius ciuta-
dans en la creació de coneixement
i de serveis innovadors mitjançant
l’ús de tecnologies mòbils.

Per tot plegat, la Diputació ha
posat en marxa una plataforma, ba-
sada en el programa Sentilo i des-
envolupada en codi obert, que és
capaç de rebre, emmagatzemar i
distribuir a temps real dades pro-
cedents de diferents fonts. Aquest
instrument ja està a disposició de
tots els municipis de la demarcació,
els quals poden integrar-hi dades
de serveis municipals, des de mo-
bilitat, gestió energètica i reg, fins

a participació o assistència sanità-
ria, entre altres. Amb el propòsit d’o-
ferir nous serveis als ajuntaments i
a les persones, l’estratègia Smart
Region de la Diputació també inclou
altres iniciatives i projectes.

MILLORANT ELS SERVEIS
Una d’aquestes iniciatives és el por-
tal MuniApps.cat, impulsat per la Di-
putació i Localret, el qual mostra
tant les aplicacions promogudes di-
rectament pels ajuntaments com les
desenvolupades per altres orga-
nitzacions o particulars, sempre
que siguin d’abast local, responguin
a un interès públic i tinguin el re-
coneixement de l’ajuntament o
institució pública del territori del
qual fan referència. A més de comp-
tar amb diferents possibilitats de cer-
ca i filtratge, el recull també és un
instrument d’exemple i referència al
servei d’aquells ajuntaments o en-
titats que es plantegin desenvolu-
par aplicacions similars.

Un altre projecte és el Km2 Ciu-
tat, una iniciativa col·laborativa de
creació de coneixement on parti-
cipen entitats, administració, centres
educatius i ciutadans. Els partici-
pants descriuen i geoposicionen
punts d’interès històric, artístic, na-

tural, cultural o altres serveis, els
quals queden recollits tant en un es-
pai web comú a tot el projecte
com en aplicacions mòbils especí-
fiques de cada localitat.

Per altra banda, i per estimular
la creació de solucions d'interès pú-
blic basades en la internet de les co-
ses, la Diputació promou el concurs
Diba IoT Contest, el qual s’adreça a
empreses i emprenedors que vul-
guin desenvolupar aplicacions in-
tegrades a la plataforma Sentilo
Diba i que tinguin relació amb els
serveis públics dels municipis. La pri-
mera edició (2016) va comptar amb
una àmplia participació, fet que
anima a preparar una nova convo-
catòria, que es publicarà aviat.

TELEASSISTÈNCIA
Per últim, un dels serveis més valo-
rats de la Diputació és el Servei Lo-
cal de Teleassistència, del qual ac-
tualment es beneficien més de
67.000 persones, amb la col·labora-
ció dels ajuntaments. El servei millora
constantment amb la incorporació
de nous dispositius que faciliten la
vida dels ciutadans atesos i perme-
ten, en aquells casos en què la si-
tuació ho requereix, fer un segui-
ment més acurat de la seva activitat.

Facilitant el dia a dia
» La Diputació de Barcelona fa una aposta clara per convertir-se en una ‘smart region’ de referència
» Impulsa una plataforma que posa a disposició dels municipis per millorar els serveis als ciutadans

AL TEU MÒBIL4La Diputació
de Barcelona té publicades una
vintena d’aplicacions mòbils que fa-
ciliten l’accés a alguns dels serveis
que presta la corporació.

Entre les que s’han desenvo-
lupat més recentment cal senyalar
l’aplicació ‘Itineraris Parcs’, que
compta amb més de 180 itineraris
senyalitzats pels parcs naturals i
més de 440 elements d’interès.
Aquesta aplicació complementa

les que ja existeixen amb infor-
mació específica de cada Parc Na-
tural de la demarcació.

Per altra banda, una de les
aplicacions que ha incorporat no-
ves funcionalitats és ‘Bibliote-
quesXBM’, que a més localitzar bi-
blioteques i bibliobusos de la Xar-
xa de Biblioteques Municipals, ara
inclou la possibilitat de tenir el car-
net d’usuari al mòbil i accedir a tots
els serveis de les biblioteques. 

Una vintena d’aplicacions

La Diputació coordina el grup de treball que aposta per un territori intel·ligent, dins del Pacte Nacional per a la Societat Digital. Fotos: Diputació de Barcelona i arxiu

@diba
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PATRIMONI4Esparreguera farà
un pas més en la rehabilitació
del patrimoni històric amb la re-
modelació de tres edificis em-
blemàtics: l’Escola de les Mon-
ges, Cal Trempat i l’antic Es-
corxador. L’Ajuntament desti-
narà una subvenció de 800.000
euros atorgada per la Diputació
de Barcelona per millorar
aquests espais dedicats al fo-
ment de la cultura i a les entitats
de la vila.

La reforma de l’Escola de les
Monges consistirà en la rehabi-
litació de l’espai i amb una con-
nexió directa amb la Casa de les
Mestres, on actualment s’allot-
ja l’Escola d’Arts Plàstiques, el
Casal Intercultural, l’Associa-
ció de la Dona Activa i l’Agru-
pació Fotogràfica d’Esparre-
guera, entre altres entitats.

L’Ajuntament pretén con-
vertir l’Escola de les Monges en
un hotel d’entitats, un viver
d’empreses i, a més a més, aglu-

tinar els diferents serveis mu-
nicipals d’atenció a les persones.
La inversió prevista serà de
més de 400.000 euros. El regi-
dor de Cultura, Emanuel Ortí,
explica que “aquests espais es-
taran dedicats a les entitats”.

Cal Trempat, on s’hi desti-
narà més de 25.000 euros, serà
un espai d’assaig per als grups
locals de música i de formació
reglada. Actualment hi con-

viuen els serveis de Treball i For-
mació i el Punt d’Atenció Jove. 

El tercer edifici és l’antic Es-
corxador, que acull les entitats
de la Federació de la Cultura Po-
pular d’ Esparreguera i hi con-
viuen diverses entitats. En
aquest espai s’hi destinaran
150.000 euros de la subvenció
atorgada. L’Ajuntament con-
templa que les obres estaran en-
llestides l’any 2018.

L’Escola de les Monges es convertirà en un hotel d’entitats. Foto: Línia Nord

L’Escola de les Monges serà un
pulmó social i d’emprenedoria

VIA PÚBLICA4La Diputació de
Barcelona ha lliurat a l’Ajunta-
ment de Collbató el Pla director
de l’espai públic del conjunt
del municipi. L’objectiu del Pla
es establir les bases per con-
vertir l’espai públic en un “ele-
ment de cohesió social” del mu-
nicipi, fent-lo més accessible i
que contribueixi a la millora de
la qualitat de vida dels veïns de
la població.

Collbató, situat al peu de
Montserrat, està dividit pel pas
de l’autovia A2 i té una població
de 4.389 habitats que es loca-
litza en dos nuclis originaris i un
seguit d’urbanitzacions de bai-
xa densitat. El Pla proposa unes
estratègies per cohesionar els
diversos teixits del municipi
com són la creació d’una xarxa
de prioritat de vianants i bici-
cletes que connectin els nuclis
i equipaments amb uns itine-
raris amables i adients que en
fomentin el seu ús, i la distri-
bució d’uns nodes d’espai públic
pel territori urbà que assegurin

els espais de relació i lleure a
tots els ciutadans.

Per la realització d’aquest
Pla s’ha realitzat un treball amb
les escoles del municipi i s’ha
efectuat una avaluació de l’im-
pacte sobre la salut de la xarxa
proposada.

Els resultats d’aquesta ava-
luació de salut indiquen que
amb un increment del viatges a

peu o en bicicleta previst del
15%, s’obtindrien uns estalvis
anuals en salut de 363.000 eu-
ros, i amb un increment del
25%, a partir del 2026, uns es-
talvis anuals en salut de
600.000 euros. D’altra banda,
el govern municipal s’ha reunit
amb els veïns per  consensuant
les propostes del procés parti-
cipatiu del POUM.

Així quedaria un dels espais. Foto: Diputació

Presenten un pla per fomentar
la “cohesió social” al poble

Dansa | Ball i diversió per recaptar fons solidaris 
L'Associació de Collbató per la Solidaritat i l'Associació Martorell Salsera van oferir una tarda soli-
dària de ball i animacions per a grans i menuts al Casinet.classes de ball, per a menuts i grans. Els
assistents van gaudir ballant i aprenent nous passos mentre col·laboraven amb l'associació, ja que
els diners recaptats es destinaran a ajudar l'ONG per a l'acollida de nens afectats per Txernòbil.

Seguretat | Els furts a domicilis es redueix un 36%
L’any 2016 a Esparreguera van haver 56 robatoris en domicilis, que representa un descens

d’un 36% respecte l’any anterior, on van registrar-se 87 fets delictius. Durant l’any passat es
van detenir 12 persones en robatoris a domicilis. Les dades són recollides conjuntament pels

Mossos d’Esquadra i la Policia Local fruit dels controls planificats dels cossos policials.

Collbató

MOBILITAT4L’Ajuntament ha
iniciat les obres de millora de la
carretera de Mas d’en Gall, l’a-
rranjament del clavegueram del
carrer Fornal i les obres d’ade-
quació de la rotonda.

Les obres de la carretera de
Mas d’en Gall tenen com a ob-
jectiu millorar les mesures de
seguretat de la via i consistiran
a asfaltar la calçada, millorar la
senyalització vertical i horit-
zontal, millorar el peraltat dels
revolts perillosos i introduir
bandes sonores per incidir en la
limitació de la velocitat dels
vehicles. El cost de les obres s’e-
leva a 400.000 euros. L’arran-
jament del clavegueram del ca-
rrer de Fornal dóna resposta a
un requeriment de l’Agència
Catalana de l’Aigua (ACA) per
evitar un abocament d’aigües
residuals. Les obres consistiran
a substituir el clavegueram i
sanejar la connexió amb el
col·lector general d’aigües. 

Arrangen 
la carretera 
de Mas d’en Gall 

El Dictat en català
es farà el 3 d’abril
a la Biblioteca 

LLENGUA4El dilluns 3 d’abril,
a les 7 de la tarda, tindrà lloc l’on-
zena edició del dictat en català
d’Esparreguera a la Biblioteca
Municipal L’Ateneu. L’activitat,
en format de concurs, pretén es-
brinar qui és capaç d’escriure un
text amb les mínimes errades or-
togràfiques possibles. 

L’acte s’emmarca en l’Any li-
terari Aurora i Prudenci Bertra-
na i alhora en la Setmana de la
Llengua Catalana a Esparregue-
ra, per la qual cosa el text que es
dictarà pertany a un fragment del
llibre d’Aurora Bertrana El Ma-
rroc sensual i fanàtic. Hi haurà
premis per als participants.

MEDI AMBIENT4L’Ajuntament
de Collbató realitza, periòdica-
ment, una campanya de tracta-
ment de control de l’eruga pro-
cessionària als pins ubicats a
les zones públiques. Aquest any
s’han registrat pluges i, donada
la possibilitat que es vegi dismi-
nuïda l’eficiència del tractament
per la seva dissolució en l’aigua
de pluja, l’Ajuntament va fer-ne
un repàs durant el mes de febrer.

Segons els especialistes, els
pèls urticants de les erugues po-
den provocar reaccions al·lèr-
giques i inflamacions a la pell i
als ulls. En el cas de gossos i al-
tres mascotes, la ingesta d'eru-
gues pot arribar a causar necrosi
parcial de la llengua i problemes
respiratoris. És per això, que des
de la regidoria de Medi Ambient
es recomana als veïns que siguin
propietaris de terrenys que te-
nen l'obligació de mantenir el
seu arbrat en les condicions
adequades de neteja i salubritat
i que, per tant, han de prevenir
i eliminar aquesta plaga.

Es fan controls
per l’eruga
processionària

L’escriptor Víctor
Amela omple
la biblioteca

CULTURA4La biblioteca de Coll-
bató va quedar petita, el 3 de fe-
brer passat, amb la presència de
l’escriptor i periodista Víctor
Amela en la presentació del seu
darrer llibre La filla del capità
Groc, guanyador del Premi de les
Lletres Catalanes Ramon Llull
2016. Amela va parlar dels seus
records d’infantesa i la seva es-
tada a Forcall, el poble del Baix
Maestrat que n’ha derivat el re-
lat de la seva darrera novel·la. 

Els assistents a la trobada
van escoltar les paraules de l’es-
criptor, el qual va signar els
seus llibres. L’acte va ser pre-
sentat per la regidora de Cultu-
ra, Maria Teresa Casanovas.

Febrer 2017
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SALUT4El nen té unes dècimes
de febre. Tinc un mal de cap insu-
portable... Què s’ha de fer? On
s’ha d’anar? I si el CAP està tancat?
S’ha d’anar a l’hospital? Aquestes
preguntes es poden resoldre tru-
cant al telèfon 061 CatSalut Res-
pon, en el qual un equip de met-
ges i infermeres atenen el pro-
blema del pacient i li diuen què fer
o on anar en cada cas. 

Aquest telèfon és gestionat
per 200 professionals que asses-
soren els ciutadans les 24 hores
i els 365 dies de l’any, donant-los
resposta al seu problema de sa-
lut. L’atenció pot anar des d’o-
rientar-los en el tractament que
han de seguir fins a adreçar-los al
centre més adequat a la gravetat
de la seva afecció. A més, el ser-
vei també pot enviar un metge a
casa a través del sistema d’aten-
ció domiciliària o una ambulàn-
cia en el cas que es tracti d’una
urgència que hagi de ser atesa de
forma immediata. 

De fet, dues de cada tres ur-
gències que s’atenen als hospitals
es podrien fer des d’altres centres
sanitaris. I és que diàriament els
hospitals catalans atenen una
mitjana de 9.500 urgències, de les

quals només un 9,12% acaben
amb l’ingrés hospitalari dels pa-
cients. En aquest sentit, un 64%
de la resta d’urgències es po-
drien atendre a altres centres de
la xarxa assistencial sanitària.

INJECCIÓ DE RECURSOS
Durant els mesos de més fred,
especialment les setmanes amb
repunts d’epidèmies com la grip,
els serveis d’urgències treballen a

ple rendiment. És per aquest mo-
tiu que la Generalitat ha destinat
un milió d’euros més que l’any pas-
sat al Pla Integral d’Urgències de
Catalunya (PIUC). D’aquesta ma-
nera s’intenta fer front a la forta de-
manda d’aquest servei durant els
mesos d’hivern. 

La dotació destinada a aquest
programa frega els 17 milions
d’euros. De fet, es tracta de la in-

versió de recursos més alta dels úl-
tims cinc anys. 

D’aquests diners, la major part
es destina als hospitals –més de 14
milions d’euros–, però també es re-
serven recursos per tal que es pu-
gui reforçar tant l’atenció socio-
sanitària com la primària. 

BONES VALORACIONS
Amb tot, la llista d’opcions que els
ciutadans tenen a l’abast en cas
d’una urgència mèdica és variada
i no es limita només als hospitals.
Però, què n’opinen els usuaris de
tot plegat?

Segons dades del Govern, les
persones que han utilitzat els ser-
veis d’urgències valoren l’atenció
rebuda amb un notable. També en
aquesta línia, 8 de cada 10 en-
questats han expressat que tor-
narien a anar al mateix servei. 

En concret, els aspectes més
ben valorats pels usuaris d’ur-
gències són el tracte dels metges
i infermeres, les explicacions que
aquests donen i el respecte i la in-
timitat durant el servei. I és que
l’atenció a les urgències ha de po-
der donar una bona resposta a les
demandes d’atenció immediata
dels usuaris que hi recorren. 

El metge, a una trucada
» La Generalitat recorda la importància del 061 per atendre urgències i resoldre dubtes mèdics 

» Més de 200 professionals ofereixen atenció telefònica les 24 hores i els 365 dies de l’any

El sistema sanitari públic disposa
de diverses opcions on s’atenen les
urgències mèdiques:

0614En cas d’urgència, es pot
trucar al 061 CatSalut Respon, un
telèfon que funciona les 24 hores
i els 365 dies de l’any, en el qual
professionals mèdics atenen les
consultes i, si cal, envien un met-
ge o una ambulància. 

ATENCIÓ PRIMÀRIA4A Ca-
talunya hi ha 369 equips d’atenció
primària que atenen les urgències
als CAP durant el seu horari habi-
tual, sense necessitat de tenir una
visita programada. Fora d’aquest
horari hi ha els CUAP (Centre d’Ur-
gències d’Atenció Primària), que

estan oberts les 24 hores del dia.
Per altra banda hi ha els hospitals,
que compten amb serveis d’ur-
gències que permeten l’assistèn-
cia mèdica, quirúrgica, obstètrica
i pediàtrica, a més de la realització
de tractaments per a pacients
que necessiten cures diàries i pro-
ves diagnòstiques. 

EMERGÈNCIES4Es tracta de
bases d’emergències mèdiques
que estan als hospitals i els CAP de
tot el país amb recursos com ara
ambulàncies medicalitzades, ve-
hicles d’intervenció ràpida, heli-
còpter medicalitzat i unitats d’a-
tenció domiciliària que es despla-
cen al lloc d’emergència per tractar-
la tan ràpidament com es pugui.

Què puc fer en cas d’urgència?

Els usuaris valoren 

el servei d’urgències

amb un notable

Els ciutadans tenen diverses opcions a l’abast en cas d’una urgència mèdica. Fotos: Generalitat / Infografia: Línia

Serveis

sem.gencat.cat
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MARTORELL4A mitjans de mes,
un equip de l’agència Capture va
visitar el Mercat de les Bòbiles
per fer fotografies de l’interior
que serviran perquè els usuaris
de Google Street View el puguin
visitar de manera virtual. 

Aquest projecte ha estat pos-
sible gràcies a una subvenció de
la Generalitat a l’associació de
paradistes de l’equipament. D’a-
questa manera, el mercat mar-
torellenc participa en aquest
projecte de la mà de tres altres
més de tot el Principat. 

L’objectiu de la campanya
és promoure el comerç de pro-
ximitat a partir d’una major pre-
sència a Internet, afegint-los a un
tour virtual amb imatges reals
que ja s’aplica tant als carrers
com a l’interior d’alguns negocis.

El regidor de Promoció Eco-
nòmica, Comerç, Turisme, Rè-
gim Interior i Noves Tecnolo-
gies, Lluís Amat, considera “una
iniciativa molt bona” que dona-
rà “més visibilitat al mercat”.
“En el món actual, si no ets a

Sant Google sembla que no exis-
teixis”, afegeix. 

Un dels membres de l’equip
de Capture, Lluís Jovell, explica
que “ha calgut fer moltes foto-
grafies, una dotzena en cada
punt”, els quals “després s’han de
treballar, unir i corregit amb els

programes de Google per acabar
creant un recorregut virtual amb
fotografies de 360 graus”. 

Jovell també assegura que
l’Street View “té molts avantat-
ges”, ja que “a més inclou una
fitxa actualitzada amb infor-
mació de cada botiga”. 

Moment de la presa de fotos durant la visita de ‘Capture’. Foto: Ajuntament

Les Bòbiles de Martorell es
podran visitar de manera virtual

Comarca | PIMEC Baix Llobregat presenta les seves propostes
Sant Feliu va acollir a finals de gener la vuitena trobada de PIMEC Baix Llobregat-
L’Hospitalet, on es van presentar les propostes de la patronal perquè el teixit empresarial i
comercial de la comarca. El seu president, Ramon Pons, va insistir en la necessitat de signar
acords “en matèria de morositat” i potenciar la col·laboració entre el sector públic i el privat. 

Comerç

El 75% dels comerços
han venut més l’últim any

ESTUDI4El 75% d’empreses del
sector han incrementat vendes i
beneficis durant l’últim any, se-
gons l’enquesta sobre la Salut del
Comerç (ESCO) elaborada per
l’escola universitària de comerç
ESCODI. Per aquest motiu, l’es-
tudi indica que la situació gene-
ral del comerç català mostra
una “recuperació mantinguda”. 

L’altra cara de la moneda
està representada per l’altre
25%, els quals continuen dis-
minuint en vendes i beneficis,
malgrat la bona conjuntura en la
qual sembla estar el comerç ca-
talà. En aquesta línia també es
pronuncia l’Institut Nacional

d’Estadística (INE), en els seus
estudis mensuals sobre la ven-
da al detall.

L’ESCO també palesa el que
es temien molts botiguers, i és
que el Black Friday va avançar
les despeses dels consumidors de
la campanya de Nadal. Pel que fa
a les rebaixes, l’informe destaca
que han millorat els ànims dels
clients, però també que el 41%
dels comerços que habitualment
fan rebaixes van avançar-les a
Reis, una altra de les principals
queixes del sector, que insta to-
thom a respectar les dates tra-
dicionals per a l’inici de les re-
baixes: el 7 de gener i l’1 de juliol.

INFRAESTRUCTURES4D’ençà
que la Generalitat de Catalunya
va aprovar el Pla Territorial Me-
tropolità (PTM), l’any 2010, i va
iniciar la redacció del Pla Direc-
tor Urbanístic Infraestructures
(PDU), conegut més popular-
ment com la ròtula Martorell-
Abrera-Sant Esteve, han apare-
gut divergències entre els po-
bles que conformen la zona nord
del Baix Llobregat. Mentre Mar-
torell, Sant Esteve Sesrovires i Es-
parreguera ho veuen com una
gran oportunitat, Olesa de Mont-
serrat mostra més reticències i, en
el cas d’Abrera, oposició. 

Aquest projecte preveu or-
denar el ventall de carreteres i
vies de tren que travessen la
zona. El PTM ordena els assen-
taments urbans, els espais na-
turals i les inversions en mobi-
litat. Una de les prioritats és la
connexió dels túnels de la B-40
amb el Vallès i el pas de l’eix
transversal ferroviari. “És una

gran oportunitat per a tots. El
projecte preveu una ròtula me-
tropolitana alliberant l’espai i mi-
llorant els assentaments ur-
bans”, diu l’alcalde Martorell,
Xavier Fonollosa.

Des de Sant Esteve Sesrovi-
res, l’alcaldessa Carme Rallo
creu que “l’accessibilitat” al seu
municipi “serà molt millor, com
la relació entre els municipis
afectats”. A Esparreguera, el pla

es perfila “com una gran opor-
tunitat”, com afirma l’alcalde
Eduard Ribas, però “no resol què
ha de passar amb l’aeri Espa-
rreguera-Olesa”. 

Precisament a Olesa, l’alcal-
dessa Pilar Puimedon demana
“respectar les zones protegides”,
mentre que Abrera s’hi oposa
frontalment. L’alcalde Jesús Na-
harro afirma que “el projecte no
és beneficiós per a Abrera”.

La ròtula Abrera-Martorell-Esparreguera. Foto: Santi Carbonell 

La ròtula entre Martorell, Abrera
i Sant Esteve divideix la comarca

Tradició | Francesca Llopis, autora del cartell de La Passió 
Francesca Llopis (Barcelona, 1956) és l’autora del cartell de La Passió d’Olesa 2017. És la primera dona

que és l’encarregada de dissenyar el cartell de promoció de l’espectacle. Llopis és una artista plàstica
barcelonina que utilitza majoritàriament la tècnica d’oli i acrílic sobre tela. Els espectacles de 

La Passió es podran veure a partir del 5 de març, sent la primera representació del curs.

Prova pilot per ordenar 
els contenidors a Castellví

MEDI AMBIENT4L’Ajuntament
de Castellví de Rosanes està
duent a terme una prova pilot a
les zones de contenidors del
municipi per tal de millorar-ne
l’estètica i endreçar l’espai urbà.
Aquesta prova –que mantindrà
les ubicacions actuals dels con-
tenidors– es realitzarà en quatre
punts repartits per diferents ba-
rris, Can Sunyer, Valldaina, el

Taió i el nucli antic, i a partir de
l’anàlisi del seu funcionalment,
la solució es podria ampliar en el
futur a la resta de punts de re-
collida de la brossa.

L’actuació ha consistit a en-
voltar les zones de contenidors
d’uns llistons de fusta que per
una banda la fan més estètica i,
per l’altra, n’eviten el desplaça-
ment accidental fora de lloc. 

‘Skin’, el nou disc de la 
banda del Baix Nord Anímic 

MÚSICA4Anímc, la banda del
Baix Nord acaba de publicar el
seu darrer treball disc: Skin. La
veu de Louise Sansom torna a ser
el fil conductor de les vuit can-
çons del nou àlbum en anglès que
s’endinsa en sonoritats més elec-
tròniques, virant cap a un retorn
als orígens del grup. Són vuit can-
çons que aprofundeixen en el que
ens manté humans en aquest

món i reten homenatge a les vi-
des d'aquells que deixen la seva
pròpia en segon terme per posar-
la al servei dels altres. A més de
Sansom, Anímic el formen els es-
parreguerins Ferran Palau, Nú-
ria Monés, Juanjo Montañés; i
Miquel Plana, ‘Zuma’. Els con-
certs previstos són a Igualada (25
de març), Manresa (7 d’abril) i al
Primavera Sound (21 de maig).
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WATERPOLO4A finals del mes
de maig, una fatídica tanda de
penals a L’Hospitalet va impedir
que l’equip absolut femení del
Club Natació Martorell ascendís
a la màxima categoria estatal.
Aquelles llàgrimes van ser l’úl-
tima decepció de les martore-
llenques que, en cinc mesos de
competició, encara no coneixen
la derrota a Primera Divisió.
L’equip de Rafa López no ha can-
viat el xip i s’ha convertit, aquest
curs, en el gran aspirant a l’as-
cens de categoria. Aquest any sí?

A l’estiu es van reforçar amb
tres cares noves: Coral Roda, Xè-
nia Font i Laia Albuixech. Però
l’esperit de l’equip continua sent
el mateix. D’ençà que va co-
mençar el curs, les martorellen-
ques no han perdut cap partit i
l’expedient de victòries està im-
maculat. Han marcat un ritme a
l’abast de pocs equips i, de mo-
ment, només el CN Badia i el CN
Catalunya són els candidats a

plantar cara a un Martorell in-
tractable dins l’aigua.

Després de superar el primer
tram del curs, el tècnic del CN
Martorell, Rafa López, ha asse-
gurat a MartorellEsport que
“volem arribar a l’excel·lència,
podem pujar la nostra nota glo-
bal i apropar-nos al 9”, confessa.
Per a López, les fases d’ascens
arribaran sempre i quan l’equip
“se sacrifiqui partit a partit”.

L’entrenador, que confia en la
millora global del grup, reconeix
que serà més exigent encara per
arribar al tram final del curs
amb la seva millor versió. “Ja no
miro pel resultat, busco el joc bo-
nic”, sentencia López. Les últi-
mes setmanes del campionat
marcaran el desenllaç final. Si
acaben en primer lloc, el club
sol·licitarà que Martorell sigui la
seu de la fase d’ascens a l’elit.

Les martorellenques persegueixen l’ascens. Foto: Svetlana Akimova

El Club Natació Martorell es
manté líder invicte tot el curs
» Són líders de Primera Divisió femenina i candidates a l’ascens  

» El club sol·licitaria ser la seu de la fase d’ascens si acaben primeres

Casanova i Checa triomfen
als Campionats de Catalunya

ATLETISME4Lluís Casanova i
Sandra Checa, atletes del Mar-
torell Atlètic Club (MAC), han
triomfat als Campionats de Ca-
talunya en pista coberta. Casa-
nova va penjar-se la medalla de
plata en la prova de 400 metres
llisos del Campionat júnior amb
un temps de 51.07. Una marca
que suposa un nou rècord del
Martorell Atlètic Club (MAC). La
prova es va disputar, dissabte, a
Sabadell. 

Mentrestant, Sandra Checa
va penjar-se la medalla de bron-
ze en la prova de salt d’alçada del

Campionat de Catalunya pro-
mesa de pista coberta que va te-
nir lloc a Sabadell. La saltadora
del MAC va fer un salt d’1,63 me-
tres igualant la seva millor mar-
ca. La martorellenca va fer un
concurs net fins el 1.60 metres i
va quedar-se a tan sols un nul de
la medalla de plata. Menys sort
va tenir Checa a Madrid, en els
campionats d’Espanya promeses
on va acabar en desena posició
amb un salt d’1.57 metres. La
martorellenca es va encallar en
la marca d’1.62 on va fer tres
salts nuls consecutius.

Marquès obté la mínima per al
Mundial de natació adaptada
NATACIÓ ADAPTADA4La ne-
dadora de Castellví de Rosanes,
Núria Marquès, participarà per
segona vegada consecutiva en un
Mundial. Ho farà del 30 de se-
tembre al 8 d’octubre a Mèxic.
En el darrer Mundial, celebrat a
Glasgow, la castellvinenca va
penjar-se 4 medalles (una de pla-
ta, als 400 lliures i tres de bron-
ze, als 100 esquena, 100 papa-
llona i 100 lliures).

La mínima per al Mundial de
Mèxic la va aconseguir en el da-
rrer Campionat de Catalunya
per a vàlids que va tenir lloc a Te-

rrassa en la prova de 100 metres
esquena, la seva gran especiali-
tat. Marquès, que afronta la seva
segona temporada al CN Sant
Feliu de Llobregat, té la mirada
posada als Campionats d’Es-
panya per autonomies de nata-
ció adaptada que tindran lloc els
dies 11 i 12 de març a Oviedo. 

La nedadora de Castellví de
Rosanes manté l’excel·lència la
temporada després dels Jocs
Paralímpics de Rio de Janeiro,
on va penjar-se dues medalles:
una d’or (400 lliures) i una de
plata (100 esquena).

Íñigo Irisarri dimiteix com a
entrenador del CF Martorell

FUTBOL4El primer equip del CF
Martorell canvia d’entrenador
quan només falten 12 jornades
per acabar el campionat al grup
tercer de Segona Catalana. Íñigo
Irisarri va presentar la seva re-
núncia al càrrec el passat dia 22
i va posar fi a un any i mig a la
banqueta martorellenca. 

“Hi ha hagut decisions que
estan per sobre l’entrenador i
que han condicionat el meu
equip. No tinc més forces per

lluitar contra aquestes circums-
tàncies externes i tampoc les he
pogut controlar. El més honest
era plegar”, confessa Irisarri a Lí-
nia Nord. 

El CF Martorell lluita per se-
gellar la permanència a Segona.
Té 27 punts i és a només un punt
dels llocs de descens. El seu
substitut és Pedro Sáez, el tècnic
que va ser substituït per Irisarri.
El seu debut serà el 4 de març
contra el Fontsanta Fatjó.

BTT | El XXIV descens de Sant Andreu, l’11 i 12 de març 
Sant Andreu de la Barca acollirà l’11 i 12 de març el XXIV descens Gran Premi RockShow de la
modalitat de BTT, sent la primera prova de l’Open d’Espanya amb la participació dels millors

riders estatals i internacionals. Amb el bon sabor de boca de l’any passat, el Moto Club Sant
Andreu de la Barca ja té a punt tots els detalls d’un cap de setmana ple d’al·licients.
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AGENDA MENSUAL
DIVENDRES 10 DE MARÇ
22:30 El popular cineasta i showman de l’Hos-

pitalet Jose Corbacho serà el protagonista de
la pròxima sessió del cicle d’humor Mono-
loaddictes. / El Progrés.

DIMARTS 28 DE FEBRER
Tarda Una nova cita amb el millor cinema en ver-

sió original. La pel·lícula dramàtica La luz en-
tre los océanos es projectarà en una triple ses-
sió. Les entrades es poden adquirir per 4,5 eu-
ros. / Cinemes Atrium.

DISSABTE 11 DE MARÇ
17:00 i 18:00 Una proposta alternativa.

Aquarel·les és una obra de teatre pensada
per a nadons en la qual l’aspecte visual es
combina amb els sons i amb la paraula. / Te-
atre Núria Espert.

DIVENDRES 3 DE MARÇ
ESPARREGUERA La vila es prepara per a una jor-

nada solidària. Es farà la presentació del do-
cumental La lluita de l’Arnau, l’última iniciativa
per ajudar aquest jove que pateix una malaltia
rara (19:00). / Biblioteca Municipal l’Ateneu.

DIJOUS 9 DE MARÇ
OLESA L’Ajuntament i la Diputació de Barcelo-

na han organitzat una xerrada-taller sobre les
clàusules sòl on aprofitaran per resoldre els
dubtes que tinguin els veïns sobre aquesta
temàtica (18:30). / Ajuntament.

DIMARTS 7 DE MARÇ
ABRERA Tacones cercanos és el nom d’aquest ta-

ller de flamencoteràpia que conduirà la pro-
fessora María Jesús Rodríguez (19:30) Acti-
vitat gratuïta. / Casa de Cultura.

DIVENDRES 17 DE MARÇ
ESPARREGUERA Los guerreros de la luz, un dels

darrers llibres de Manuel M. Gómez, es pre-
sentarà a la ciutat en un acte que comptarà
amb la presència de l’autor (19:00) . / Bi-
blioteca Municipal l’Ateneu.

DISSABTE 4 DE MARÇ
MARTORELL Partit de futbol sala corresponent

a la 22a jornada de la lliga EBA entre el Sala
5 Martorell i l’FS Manresa (18:00). / Pavelló
Municipal de Martorell.

MARTORELL CULTURA ESPORTSCOMARCASANT ANDREU

OLESA El Dani Pérez Trio serà el grup
que s’encarregarà d’aquest concert
de la setena edició del Cicle de jazz al
poble. / El Casal.

Olesa es prepara per al
setè cicle de jazz al Casal

Ds. 11 de març a les 22:00

La darrera adaptació de Revolta de brui-
xes, un dels textos del gran Josep
Maria Benet i Jornet, serà una de les
obres de teatre més destacades del
mes. / Teatre Núria Espert.

La ‘Revolta de bruixes’ 
aterra al Teatre Núria Espert

Ds. 4 de març a les 21:00

Niña sombra, un dels darres treballs de
la directora xilena María Teresa Larraín,
serà el títol seleccionat per a la pròxi-
ma sessió del Documental del mes. /
Casa de Cultura.

‘Niña sombra’, el títol triat
per ser Documental del mes

Ds. 18 de març a les 18:30

SANT ESTEVE Partit de la 23a jorna-
da de la Primera estatal d’handbol en-
tre el CH Sant Esteve Sesrovires i la UE
Sarrià. / Pavelló de Sant Esteve.

L’Handbol Sanes rep 
la visita de la UE Sarrià
Ds. 11 de març a les 19:30
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